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ÚJÉV                                                           C év                    1– 4 oldal 

SZŰZ MÁRIA, ISTEN ANYJA 

 

Olv.: Szám 6,22-27 – Gal 4,4-7 – Lk 2, 16-21 

Jézus bemutatása a templomban 

 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

Szentmise bevezetése 

 

Kedves Testvérek! 
Ez a liturgikus köszöntés jól ismert számunkra: „Az Úr legyen veletek!” A mai reggelen, 
újesztendő első napján ennek egészen sajátos értelme van, mert ez a köszöntés be is 
teljesedik. Jézus mondja: „Én veletek vagyok minden nap a világ végezetéig!” Ha Isten 
velünk, ki ellenünk? Ez a reggel felszólít bennünket, hogy gondolkodjunk el:  
 

Hogyan akarunk tovább menni, Vele, vagy nélküle? 
Ez a néhány pillanatnyi csend alkalmas arra, hogy egy kicsit elgondolkodjunk:  

Hogyan tovább? 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek!  
Boldog újévet kívánok mindenkinek! Kezdjük ezt az esztendőt úgy, ahogy méltó hozzánk, 
hogy méltó folytatása is legyen. Az emberi élet hatalmas lehetőség, istenfiaiként élhetünk!  
A mai reggelen a Szűzanyát, Jézus Édesanyját köszöntjük. Mária, Isten Anyja ünnepe van ma. 
Örömmel énekeltük karácsonykor: Fel nagy örömre megszületett a világ Üdvözítője! Ma nagy 
szeretettel fordulunk Jézus Édesanyjához, Máriához, aki a mi Édesanyánk is, mennyei 
Édesanyánk, közbenjárónk, pártfogónk, nekünk magyaroknak egészen sajátos módon, 
Boldogasszony! Erre is gondoljunk, boldogságunk ettől is függ! Ma is kérjük Boldogasszony 
oltalmát, mint oly sokan eleink századokon át! 
 

Szűz Anya üdvtörténeti szerepe! 
Testvérek figyelmébe ajánlom Szűzanya üdvtörténeti helyét az Egyház történetében és a mi 
életünk történetében, szerepét Isten üdvözítő tervében, amelyben a mi üdvösségünkről van 
szó! Mindenképpen ezt a kérdéskört tartom fontosnak, mert erről aránylag keveset beszélünk, 
sokkal többet Szűzanya életének különböző mozzanatairól, amik persze nagyon-nagyon 

fontosak, mindeneknél fontosabb szerepét elhelyezni a mi keresztény törekvéseinkben. 
 

Szűzanya tiszteletét a nyugati egyházszakadás utáni időben protestáns testvéreink eléggé 
összekavarták. Bizonyos törekvésekről hallhatunk elsősorban az evangélikusok köreiben 
Szűzanya helyét és szerepét illetően üdvösségünk rendjében.  
A karácsonyi történetek, a mai történet is Szűz Mária szerepéről három nagyon lényegeset 
állít a középpontba. 
 

Az első: Mária hitt! 

A második: Mária szívében elrejtette a szavakat és azokon gyakran elgondolkodott! 

A harmadik: Mária az Úr szolgálóleánya! 
Erről ugyan ma nem hallottunk, de az elmúlt napok bibliai történeteiben többször előkerült. 
Mindhárom fontos üzenetet hordoz számunkra! 
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Az első: Mária hitt! 

Isten követe jött el Máriához és hozta Isten üzenetét!  
Mária magától értetődően hitt az angyalnak!  

 

Ez azért nagyon fontos, mert aki hisz, az Istenből él! Aki nem hisz, - tapasztaljuk napról-
napra, - az jelszavakból él. Aki jelszavakból él, azt a világ elviszi, ide-oda dobálja.  
 

Aki Istenből él, az a helyére talál!  
Ez a hit világa, amely sokkal több annál,  
mint amit egy ember mondhat a másik embernek!  
 

A hit azt jelenti, hogy az ember odafigyel az Istenre! 

 

A második: 
Mária szívében gyakran elgondolkodott azokról a nagyon fontos szavakról, amiket hallott!  

 

Egészen megható, hogy a pásztorok szavai olyan fontosak voltak számára,  
hogy érdemesnek tartotta ezeket szívében elrejteni! 
Aki ezekről az igazságokról gyakorta elgondolkodik, 
az  az Isten színe előtt él! 

 

Isten színe előtt élni azt jelenti, - erről sokat beszélek, mert az egész kereszténységünk ezen 
fordul meg, - Isten előtti felelősséggel élni! Vagy Isten előtti felelősséggel gondolkodunk az 
életünkről, a másik emberről, a világról, a küldetésünkről, vagy valójában nem is élünk 
emberi életet. 

Mária gyakran elgondolkodott ezeken az igazságokon! 

Vagyis, Isten előtti felelősségtudat határozta meg az életét! 

 

A harmadik: Mária az Úr szolgálóleánya! 

 

Mária egyetlen válasza,  
miközben nem tudta, miképpen teljesedik be az, amit Isten mond az angyal által! 
Nem tudta, az hogyan teljesedik be, amit hallott a pásztoroktól,  
de az ő sorsa egybenőtt az Isten akaratával!  
 

Mária számára a tér, az élettér Isten akaratától meghatározott! 

 

Nem tudta, miképpen, mi módon valósul meg mindaz, amiről hallott, de valamit tudott. Ezt is 
meg kellene tanulni Máriától, ha azt akarjuk, hogy mi is, a mi életünk is egybeforrjon azzal, 
amit az Isten vár tőlünk! Ez nagyon fontos lenne! Annyira meg akarunk felelni emberi 
elvárásoknak. Oly fontos számunkra az emberek akarata.  
 

Ha azt akarjuk, hogy Isten akarata a sorsunkká legyen,  
akkor Máriától meg kellene tanulni,  
hogy ő tudott az Isten nagy tetteiről, amit az ő népéért tett!  

 

Ezek az isteni nagy tettek Isten hűségéről, Isten oltalmáról szóltak! 

 

Nem lehet Isten akaratával egybenőni a nélkül,  
hogy az ember ezt ne tudatosítaná magában, hogy az Isten hűséges!  
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Az ember ne tudatosítaná magában,  
hogy az Isten oltalma nélkül erőtlenek vagyunk! 
Erőtlen maga az ember és erőtlen minden emberi szövetkezés,  
amelyen nincs az Isten áldása!  

 

Mária tudott Isten nagy tetteiről! Mária azt is tudta, hogy Istennek ezek a nagy tettei az egyes 
emberek életében meg tudnak jelenni. Az Ószövetségben ezeket az egyes embereket úgy 
hívták, hogy az igazak! Az Újszövetségben úgy mondják ezeket az embereket, hogy a hívők! 

Kedves Igazak, vagy kedves Testvéreim, akik hívők akarnak lenni, nem szabad 
megfeledkezni arról, hogy Isten nagy tettei az igazak, a hívők életében jelennek meg.  
 

A hűséges Istennek, az oltalmat nyújtó Istennek a tettei 
az igazak, a hívők életében jelennek meg! 

 

Azok az emberek, akik óhajtják,  
hogy életükben Isten tettei nyilatkozzanak meg,  
azok az emberek tudják azt,  
hogy nem csupán saját élettörténetük van,  
hanem életükben az Isten cselekedetei a legfontosabbak!  

 

Gondoljunk erre! Állandóan a magunk élettörténetével vagyunk elfoglalva, a magunk 
terveivel, a magunk programjaival, a magunk jövőjével! 
 

Mennyi helyet adunk az Életnek, az Isten cselekvésének? 

Ez megelőzi a mi egyéni és emberi törekvéseinket? 

 

Mária ezekről meg volt győződve! 
Az Úr szolgálóleánya vagyok! „Legyen nekem a Te akaratok szerint!”  

 

Szűz Mária üdvtörténeti szerepéről ezt a három mozzanatot ajánlom a testvérek figyelmébe! 
Életem során többször beszéltem erről. Számomra a Szűzanya üdvösségtörténeti szerepe a 
legfontosabb, abból származik mindaz, amiről most is szóltam és még sok más! Mária 
nagysága az, ami a mai ünnepen elénk áll: Mária Isten Anyja ünnepe! Mária, Jézus Krisztus 
után, mint Jézus Krisztus Édesanyja Isten embermentő programjában, Isten megváltásában a 
második helyen van!  
 

Az ősegyház nagy Mária tisztelete! 
Az Ősegyház legfontosabb üzenete: Az Ősegyházban kiemelkedő tisztelete volt a 
Szűzanyának, sokkal de sokkal nagyobb, mint a későbbi századok során. Mi magyarok 
különösképpen is gondoljunk erre. Szűzanyának ez a nagy tisztelete felragyog a mi magyar 
történelmünkben! A mi kereszténységünk összenőtt a Mária tisztelettel. Nagyboldogasszony 
tisztelete az őskeresztények Mária tiszteletét idézi. 
Szűz Mária üdvrendi szerepe az őskeresztény igehirdetésben elsősorban annak köszönhető, 
hogy Mária az az Asszony, akitől megszületik Jézus. Mária az az Anya, aki Jézus Édesanyja. 
Jézus a mi testvérünk, tehát ennek az Anyának mi is mindannyian a gyermekei vagyunk! 

 

Pál apostol megfogalmazza az Ősegyház Mária tiszteletét! 
A mai szentleckében Pál apostol ezt az ős Mária tiszteletet idézi. Mária Édesanyja Jézusnak, 
Jézus, aki e világra született mindenkinek a testvére. Ez által,- aki hisz Istenben, - ebben a 

kapcsolatban szentelődik meg minden ember. Itt az emberiség megváltásának a folyamatáról 
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van szó, amely folyamatot nem ember irányít, hanem az Isten. Ennek az Isten irányította 
folyamatnak kettős az üzenete. Egyrészt megszabadulunk a bűn terhétől: „Már nem vagytok  

többé szolgák, fiak vagytok!” ahogy hallottuk. A fiak pedig örökösök, Isten örökösei. 
Másrészt megszabadultatok a szolgaság terhétől! Kijöhettek a magatok börtönéből!  
Ez az üzenet!  
A magatok börtöne az önző világotok. Isten megszabadított benneteket ebből az önzésből 
Jézus Krisztus, Isten Fiának példája nyomán. Ha fiak vagytok, akkor a megszentelődésetek 
egyetlen lehetősége, hogy ezt a Fiút követitek. Ennek a Fiúnak tetteit jelenítitek meg ebben a 
világban. Tökéletes üzenet! Pál apostol Jézus halála után pár évtizeddel fogalmazza ezt meg a 
Kolosszeieknek, az Efezusiaknak.  

Ez határozza meg az egész Ősegyház Mária tiszteletét! 

 

Újév kezdődött!  
Szűzanyát, az Isten Anyját köszöntjük!  
Azt kértem a szentmise bevezetősében, hogy döntsünk: 
Istennel, vagy nélküle?  

Hogyan akarunk továbbmenni?  
Ha Szűzanyát, égi Édesanyánkat elfogadjuk,  
ha ezt nem csupán eszmei magaslatok világában gondoljuk el, 
hanem reálisan a mindennapjaink világában,  
akkor ez azt jelenti, hogy valóban lehetőségünk van arra,  
hogy szabad emberként éljünk!  

 

Megszabaduljunk önmagunktól és a szabadság jegyében 

Isten fiaiként egymással szeretetben, békességben éljünk! 

 

+  A M E N  + 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 
Kedves Testvérek!  
Aki szívében forgatja Isten gondolatait, aki ezek fölött elmélkedik, az elindul. Ahogy a 

szívből a vér viszi az életet, ugyanígy az ilyen ember elindul Isten útjain. Ahogy Mária 
elindult Erzsébethez, ahogy Mária megjelenik a kánai menyegzőn, ahogy Mária ott van a 
kereszt alatt.  

Isten gondolatai elindítják az embert, hogy hova jut, ez már az Isten titka. Isten cselekszik 

általunk! Vagy fölismerjük ezt, vagy csupán földhözragadt életet élünk. Emelkedjünk! 

 

Mi Atyánk… 

Szentmise befejezése 
Kedves Testvérek! 
Mindenkinek azt kívánom, most amikor a szentmise áldásával elindulunk innen erre az 

újesztendőre, ahogy a szentmise elején mondtam: „Az Úr legyen veletek!”  

Ez a legjobb kívánság! Ha az Úr nem építi a házat, hasztalan fárad az építő! Az áldás, amivel 
a szentmise befejeződik, ugyancsak ezt jelenti: áldás az ember életében, ha vele van az Isten! 

Isten velünk van! „Én veletek vagyok minden nap a világ végezetéig!” Ezt nekünk is tudni 
kell! Nekünk is tudatosítani kell ezt, és akkor akármi történhet! 

 

Kívánom mindenkinek ezt a nagy lehetőséget  
ebben az újesztendőben: Istennel legyünk! 

 


